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Vážení spoluobčané,
na hodnocení počasí letošního roku je možná příliš brzy, ale po několika velmi 
suchých letech se situace změnila a od jara poměrně vydatně pršelo. To prospě-
lo především zemědělcům, i když vinaři měli velmi složité období, kdy museli 
používat více postřiků než v jiných letech. 
 COVID 19 – noční můra, která nás provází od měsíce března. Základní ško-
la i mateřská školka byly delší dobu zavřené, což způsobilo problémy především 
rodičům, kteří museli řešit hlídání dětí, ale i našim učitelům, kteří potřebují 
probrat předepsanou látku. Pro prvňáčky a děti z nižších ročníků je domácí 
výuka velmi komplikovaná, protože právě v této době je práce učitelů nenahra-
ditelná. Po prázdninách se nám vrací druhá vlna, a tak přeji všem, aby se vám 
virus vyhnul a přečkali jste ve zdraví toto složité období. Nechci se zde o této 
nemoci více rozepisovat, protože máte jistě dost informací ze sdělovacích pro-
středků. V období mezi tím, kdy tento článek píši a kdy ho dostanete do svých 
schránek, se jistě mnoho věcí změní. 
 Hlavní stavební událostí letošního a příštího roku je stavba nového zdravot-
ního střediska a pošty. Práce probíhaly podle plánu, 27. 9. 2020 jsme uspořádali 
prohlídku stavby pro naše občany.

Slovo starosty
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Další prohlídka už nebude možná, protože lékaři si do svých ordinací budou 
dodávat zařízení a vybavení. První etapa bude dokončena do konce měsíce říj-
na a od 2. 11. 2020 budete již moci navštívit nové prostory jak lékařů, tak také 
pošty. Následně zbouráme stávající budovu a budeme pokračovat ve výstavbě 
II. etapy.
 Práce na prodloužení ulic Tichá a Pomezní také pokročily. Máme dokončen 
rozvod plynu, elektřiny, vody a kanalizace. 
 Developer SD Projekty představil zastupitelstvu svůj záměr zastavět území 
mezi Malými Žabčicemi a ulicí Přísnotická (pravá strana směrem na Přísnoti-
ce). Dle vyjádření zástupců firmy SD Projekty s výstavbou souhlasilo cca 85 % 
vlastníků pozemků, se kterými byly sepsány smlouvy o smlouvách budoucích. 
Část majitelů pozemků byla proti výstavbě. Většina zastupitelů tento projekt ne-
podpořila, proto studie nebyla zastupitelstvem schválena.
 Obec v loňském roce opravila fasádu na základní škole a v letošním roce 
jsme pokračovali opravou sportovní haly. Bylo vybudováno nové veřejné osvět-
lení u fotbalového hřiště. 
 Společně s našimi hasiči a rybáři jsme vyčistili okrasné jezírko, které větši-
nou čistíme jednou za dva roky. Vysadili jsme 32 lip v lokalitě u skládky, kde 
bylo před dvěma roky vysázeno 100 lip.
 30. 4. 2020 nám byl dodán hasičský automobil v ceně 3 930 880,- Kč (cena 
je včetně nákladů výběrového řízení). Toto vozidlo nahradilo starý typ AVIA, 
které již dosloužilo. 
 9. 9. 2020 navštívili zástupci Sokola Žabčice radu obce, aby projednali katast-
rofální stav svých budov. Jde především o budovu sokolovny a kabin na fotbalo-
vém hřišti. Rada obce doporučila zastupitelstvu obce uhradit veškeré práce spo-
jené s projektovou dokumentací na demolici a vyřízením stavebního povolení 
na výstavbu nové sokolovny ve výši 1 890 020,- Kč. Zastupitelstvo toto schválilo 
na svém zasedání dne 22. 9. 2020. Zastupitelstvo také schválilo dotaci ve výši 
30 000,- Kč na studii nových fotbalových kabin, které by měly být také zbourány 
a následně postaveny nové. 

Slovo starosty - pokračování
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Nová fasáda ZŠ a sportovní haly
Nové zdravotní středisko 

Studie sokolovny 
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Vzhledem k tomu, že každý občan musí dát souhlas se zpracováním osobních 
údajů, bylo nutné obnovit přihlášení. Ten, kdo odpověděl na SMS starosty, byl 
automaticky registrován. Ten, kdo tak neučinil, se může registrovat zasláním 
SMS na číslo 547 231 602 ve tvaru:

RegistrujmezeraJménomezeraPříjmenímezeraZabcicemezeraČíslo popisné

Příklad: RegistrujmezeraJanmezeraNovákmezeraZabcicemezera650

Zasláním registrační SMS dáváte souhlas se zpracováním Vašich osobních 
údajů za účelem informování o činnosti obce a jejich orgánů prostřednic-
tvím služby SMS InfoKanál.
Registrace lze zrušit zasláním SMS ve tvaru: Odregistruj na 547 231 602

Mgr. Vladimír Šmerda
starosta obce Žabčice

Divadelní představení, která měla být sehrána v průběhu jarních měsíců, byla 
zrušena. První představení „Doktor v nesnázích” bylo sehráno 23. 9. 2020. Hráli: 
Karel Zima, Ivana Korolová, Anna Stropnická, Jana Šulcová, Miluše Bittnerová, 
Dana Morávková. 
 O dalším programu budete informováni, protože dnes je obtížné cokoliv plá-
novat.

Mgr. Vladimír Šmerda
starosta obce Žabčice

Divadlo v roce 2020

Informace obce pomocí SMS
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strávené s hajným v parku v Židlochovicích – Lesy ČR, závod Židlochovice, „Jak 
se daří hospodářským zvířatům” – dopoledne strávené ve ŠZP Žabčice. Jediný 
projekt, který zatím můžeme realizovat, je „Zdraví dětem”, který probíhá vždy 
v jedné třídě. Děti od 3 let se seznamují se Zdravíkem a Jedlíkem a sdílejí s nimi 
jejich dobrodružství v rámci své kmenové třídy. Jednotlivé programy se nazý-
vají: „Zdravík a zvířátka z kouzelného lesa”, „Jak jel Zdravík do ZOO”, „Jak se 
Zdravík skamarádil s Jedlíkem”, „Zdravík a Jedlík poznávají přírodu”, „Cvičíme 
se Zdravíkem a Jedlíkem”. Při všech tématech jsou děti seznamovány se zdravým 
životním stylem, získávají a upevňují si znalosti o přírodě, zvířatech domácích, 
hospodářských, volně žijících i exotických. Vždy dbáme na požadavky zvýšené 
hygieny a ochrany zdraví – vydezinfikovaný ochranný štít pro lektorku, pravi-
delné mytí a dezinfekce rukou všech zúčastněných.
 Děkujeme všem, kteří se podílí na výchově a vzdělávání předškolních dětí 
a pomáhají tak společně se všemi zaměstnanci školy tuto nelehkou situaci, která 
se odehrává kolem nás, zvládat. Vytrvejme a věřme, že časem bude lépe.

 Za kolektiv zaměstnanců MŠ Žabčice
Dana Mrázková

zástupce ředitele školy MŠ

Loňský školní rok byl myslím pro všechny – žáky, rodiče, pedagogické pracov-
níky, neuvěřitelný. Nikdo si dřív neuměl ani představit, že z ničeho nic se ze dne 
na den zavře škola a dětem bude do budovy zakázán vstup. Nikdo ani zpočátku 
nevěřil, že bychom některé žáčky viděli až na vysvědčení nebo dokonce v dalším 
školním roce. Ale bylo to tak.
 Ministerstvo školství se k vzniklé situaci dlouho nevyjadřovalo, tak každá 
škola začala vyučovat podle toho, jak to zvládla. My už 2. týden postupně vytvá-
řeli online učebny, kde jsme děti pravidelně vzdělávali. Během této doby jsme 
dětem chystali pracovní listy, úkoly k opakování a něco z nové učební látky. 
25. května jsme mohli omezeně vzdělávat děti do počtu 15 dětí, ale výuka byla 
dobrovolná a plno dětí zůstalo doma. Proto se učitelé zase připojovali přes Skype 
a vedle žáčků sedících v lavici i vzdáleně učili děti, které do školy nenastoupily.

Od 1. srpna 2018 má farnost Přísnotice – Žabčice nového administrátora excu-
rrendo, P. Víta Fatěnu. Současně je ustanoven farářem pro Římskokatolickou 
farnost Křepice u Hustopečí.
 Žádá proto farníky, aby při objednávce církevního pohřbu nejdříve sjednali 
termín s ním, potom teprve s pohřební službou.

Kontaktní místo: 
Římskokatolická farnost Křepice u Hustopečí

691 65 Křepice 122
mobil: 604 600 464

 V této souvislosti bychom chtěli požádat občany, kteří potřebují vykopat hrob, 
aby si toto kopání objednali s ostatními službami přímo u pohřební služby Nostalgie.

Mgr. Vladimír Šmerda
starosta obce Žabčice

Část náročného covidového období máme za sebou, ale další ještě před sebou. 
Loňský školní rok jsme dokončili v omezeném počtu tříd, pedagogů i doby pro-
vozu MŠ. Děti s povinnou školní docházkou byly vzdělávány na dálku, prostřed-
nictvím svých rodičů, dle doporučení učitelky třídy Sluníček. MŠ byla uzavřena 
v měsíci srpnu, kdy se prováděly potřebné opravy a dezinfikovalo se vše, dle 
požadavků Covid-19. 
 Nový školní rok jsme zahájili v počtu 4 tříd, 82 dětí, 7 pedagogů, 2 asistentek 
pedagoga a 1 školní asistentky k nejmladším dětem. Díky nárokům na zvýšené 
hygienické požadavky a ochranu zdraví seniorů jsme v zájmu zdraví nás všech 
na čas přerušili naši spolupráci s babičkami z Klubu důchodců. Pokračovat bu-
deme ve čtení pohádek s babičkami, jakmile to bude možné a babičky budou 
ochotné. Naplánovali jsme dětem zpestření pobytu v MŠ formou Projektových 
dnů, avšak s jejich realizací jsme nuceni vyčkat. Pro představu například „Hraje-
me si na hasiče” – dopoledne strávené s hasiči, „Lesní pedagogika” – dopoledne 

Ze života Mateřské školy Žabčice

Objednávky církevního obřadu
– pohřbu - POZOR ZMĚNA 

Ze života Základní školy Žabčice
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Organizace školního roku
Zahájení:   Úterý 1. září 2020

Podzimní prázdniny:  Čtvrtek 29. října – pátek 30. října 2020

Vánoční prázdniny:  Středa 23. prosince 2020 – neděle 3. ledna 2021

Ukončení vyučování   Čtvrtek 28. ledna 2021
v prvním pololetí: 

Pololetní prázdniny:  Pátek 29. ledna 2021

Jarní prázdniny:  Pondělí 22. února – pátek 26. února 2021

Velikonoční prázdniny: Čtvrtek 1. dubna 2021

Ukončení vyučování  Středa 30. června 2021
ve druhém pololetí:

Hlavní prázdniny:  Čtvrtek 1. července – úterý 31. srpna 2021

Zahájení školního vyučování Středa 1. září 2021
2021/2022:

Třídní schůzky, hovorové hodiny:
•	 23.	11.	2020
•	 19.	04.	2021	

Nabídka zájmových kroužků pro tento školní rok

Bohužel ani v tomto roce nevíme, jak to bude. Jsme připraveni v případě naří-
zené karantény na vzdělávání žáků formou distanční výuky, ale tajně doufáme, 
že k tomu nedojde a pokud ano, tak jen na pár dní. V září jsme zjišťovali, jak 
na tom s vědomostmi děti jsou, někde byly mezery, někde bylo třeba si znovu 
zvyknout na to, že ve škole se vzdělává a vychovává.
 V tomto školním roce jsme nastoupili v počtu 112 žáčků, letos bez přípravné 
třídy. Protože 1. třídu navštěvuje 29 dětí, některé hodiny českého jazyka jsme 
rozdělili a ve třídě pracuje vedle třídní učitelky i asistent pedagoga a školní asis-
tent. Všichni doufáme, že v letošním školním roce už nás nic nepřekvapí a bude-
me chodit do školy celých deset měsíců. Určitě by byly rády i děti a jejich rodiče. 
Tak si držme palce, ať to vyjde.

Třídy ve školním roce 2020/2021
 Počet
Třída žáků Třídní učitelka Asistent pedagoga Školní asistent
1. 29 Mgr. Michaela Kouřilová Ivana Zajícová ml. Ivana Zajícová
2. 21 Mgr. Beata Forbergerová Lenka Šmoldasová 
3. 18 Mgr. Hana Flajšingerová Lenka Šuléřová, DiS. 
4. 21 Mgr. Markéta Uhlířová Mgr. Ilona Surá 
5. 23 Mgr. Kateřina Maňák Svobodová  Mgr. Hana Kudličková 

Učitelky
Mgr. Martina Mašterová
Mgr. Markéta Tarczewska, Ph.D.
 
Školník  Pavel Procházka 
Vedoucí ŠJ  Radovana Ludvíková 
Kuchařka  Marcela Nováková 
Úklid   Jitka Mžíčková 
Pomocná síla ŠJ Miroslava Kertészová

Školní psycholog Mgr. Petra Kadlecová
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Zájmové kroužky organizované školní družinou

Edukativně stimulační skupina – předškoláci – od 11. 1. 2021

Přeji všem dětem, žákům i zaměstnancům úspěšný, a hlavně klidný školní rok.

Mgr. Kateřina Maňák Svobodová
ředitelka ZŠ a MŠ Žabčice

Po vystoupení na 56. výstavě vín v Žabčicích na nás jako blesk z čistého nebe 
uhodila zpráva, že zemřel kamarád, vinař a výborný zpěvák Libor Měřínský. 
Vzhledem k nastalé situaci s koronavirem a zákazu shromažďování jsme se s Li-
borem v kostele Nanebevzetí Panny Marie v Unkovicích rozloučili až v sobotu 
21. června 2020.  
 Během následujícího čtvrtroku jsme neměli žádné vystoupení, ani zkouš-
ky. Ty jsme obnovili až v červnu a v neděli dne 9. srpna 2020 Šatavan zazpíval 
na tradičních Vavřineckých hodech v Žabčicích. To byla jediná akce, které jsme 
se v uplynulém období zúčastnili. Jelikož jsme optimisté, věříme, že situace se 
zlepší a pokračujeme v nácviku nových a opakování starších písniček.

Ing. Zbyněk Kroupa
mužácký sbor Šatavan

V letošním roce došlo ke změně výboru mysliveckého spolku Žabčice – Unko-
vice, a také ke změně kontrolní komise. Ve funkci skončil dlouholetý myslivecký 
hospodář Josef Zvonek, kterému bych chtěl touto cestou za jeho dlouholetou 
práci pro myslivecké sdružení, resp. myslivecký spolek, poděkovat. 
 Od jarních měsíců jsme se věnovali výsadbě stromů, včetně budování oplo-
cenek, aby stromky zvěř okusem nepoškodila. Vysázeli jsme 950 stromů. Smrky, 
habry, topoly, jeřáby, jilmy, jabloně a duby. Několik brigádnických nedělí jsme 
věnovali kácení uschlých borovic u cesty ke sklepům. Našim cílem je tento pro-
stor vyčistit tak, abychom zde v jarních měsících mohli opět provádět výsadbu. 
Je zde však ještě mnoho popadaných suchých stromů, které musíme v průběhu 
zimy pořezat a odvozit. Další práce, které jsme prováděli: opravili jsme střechu 
na odchovně bažantů a vyměnili jsme zde okna. Byl vyroben nový posed, čtyři 
nové sedačky a čtyři zásypy pro zvěř. Naše políčka jsme oseli kukuřicí, kterou 
budeme v zimních měsících přikrmovat zvěř. Na našich odchovnách pro ba-
žanty jsme opravili oplocení. I když nebyl letošní rok tak suchý jako jiná léta,

Vítání prvňáčků

Mužácký sbor Šatavan

Myslivecké sdružení Žabčice - Unkovice
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museli jsme pravidelně po revíru rozvážet vodu, aby zvěř netrpěla. Spolek na-
koupil 1 500 bažantích kuřat, o které se musíme každodenně několik měsíců sta-
rat. Museli jsme také nakoupit pro tato kuřata krmení. Naše výdaje jsou ve stov-
kách tisíc. 
 Mysliveckou chatu rádi navštěvují jak naši žabčičtí senioři, tak také žáci zá-
kladní školy nebo letos mladí hasiči ze sousedních Přísnotic, kteří navštívili naši 
mysliveckou chatu v Unkovicích. 
 Kromě této běžné práce jsme také organizovali tradiční Hodové střelby, 
na které jsme pozvali širokou veřejnost. Uvařili jsme nejenom pro sebe, ale také 
pro návštěvníky z obce guláš, měli jsme uzenou cigárku i uzené ryby. Také jsme 
uspořádali tradiční Václavské střelby. Pro veřejnost každoročně připravujeme 
Poslední leč a počátkem roku také myslivecký ples v Lidovém domě. Jak to však 
bude v této covidové době, nejsme schopni odhadnout. Z těchto dvou akcí, které 
mohou být ohroženy, má myslivecký spolek příjmy do rozpočtu, bez kterých 
se neobejde. 
 Jak vidíte, činnost myslivců je hlavně o každodenní práci. V průměru každý 
myslivec odpracuje ročně přibližně 150 brigádnických hodin. 
 V letošním roce se myslivci rozhodli, že z každého honu umožní občanům 
odkup 100 ks bažantů. Po každém honu, které budou (snad) v těchto sobotních 
termínech: 24. 10., 7. 11., 21. 11. a 5. 12. poslední leč, budou ulovení bažanti 
vždy v následující neděli v 16,00 hodin před obecním úřadem prodáváni. Cena: 
bažant 60,- Kč, slepice 40,- Kč, prodej se uskuteční na základě objednávek zasla-
ných na moje telefonní číslo 602 765 489. 

Mgr. Vladimír Šmerda
předseda mysliveckého 

spolku Žabčice – Unkovice
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Tak, jak i celá společnost byla poznamenána epidemií koronaviru, byla i činnost 
Klubu přátel vody ovlivněna opatřeními přijatými v rámci boje s epidemií. Již 
při prvních plánovaných závodech v lovu pstruhů 12. března jsme pocítili dopa-
dy těchto opatření. Přesto, že jsme do jezírka vysadili bohatou násadu pstruhů 
a sivenů, celkem 200 kg (571 ks), závody pro zájemce jsme nakonec nemohli 
uspořádat. Museli jsme dodržet nařízení omezující počet osob na veřejných ak-
cích. Z ekonomického hlediska to pro klub byla značná finanční ztráta. Pstruhy 
jsme sice chytali, účast se však omezila pouze na 25 členů klubu.
 V květnu, kdy se opatření začala postupně rozvolňovat, jsme uspořádali tra-
diční závod na rybníku. Zde už byla možná účast až 100 osob. Před závody jsme 
nasadili 300 kg kvalitní násady kaprů o průměrné hmotnosti cca 3 kg. Celkem 
se závodu zúčastnilo 84 soutěžících a ulovilo se 73 ks kaprů.
      Pro červnové závody jsme do jezírka vysadili 600 kg (216 ks) také pěkné 
kapří násady. Závodů se zúčastnilo 89 soutěžících a ulovilo se 89 ks kaprů a 2 ks 
tolstolobiků. Letní noc s hudbou a občerstvením večer po závodě se ovšem ne-
setkala se zájmem veřejnosti. Bylo to pro nás opět velké zklamání, protože každá 
akce si vyžaduje obrovské nasazení nejen z hlediska organizace, ale i celkového 
zabezpečení. Večer přišlo jen 45 hostů, a to byla pro náš klub další ztráta. 
     Dne 22. srpna jsme uspořádali poslední závody na jezírku. Vysadili jsme 
opět kvalitní násadu kaprů - 400 kg (125 ks). Soutěžících bylo 81 a ulovilo se 47 
kaprů. Večerní zábavu jsme vzhledem k předchozí zkušenosti již neorganizovali. 
      Chtěl bych poděkovat všem aktivním členům klubu, kteří odvedli velké 
množství práce při organizaci a zabezpečení akcí pořádaných klubem, úklidu 
a údržbě areálu. Je potřeba připomenout, že péče o ryby a pravidelné přikrmo-
vání nese výsledky v podobě zdravé rybí osádky. Poděkování patří rovněž obec-
nímu zastupitelstvu a panu starostovi za podporu našeho klubu v průběhu celé 
sezóny.
     V letošním roce plánujeme už jen tradiční rozloučení se sezónou na Silvestra 
a hned na začátku příštího roku výroční členskou schůzi. O plánovaných akcích 
a termínech vás budeme včas informovat.

Za Klub přátel vody Žabčice  
Ing. František Sodomka

Klub přátel vody
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lo a četní návštěvníci i vystavovatelé odcházeli spokojení. K úplné spokojenosti 
nám ale chybí větší počet mladších chovatelů, kteří v Žabčicích a okolí jsou, ale 
doposud nenašli cestu do našich řad. Děkujeme všem sponzorům, kteří podpo-
řili naši akci, a tím přispěli na dobrou věc. 

 V současnosti s obavami očekáváme vývoj nových nařízení vzhledem k si-
tuaci s koronavirem, protože jsou před námi velké výstavy, kterých bychom 
se chtěli zúčastnit. Že máme kvalitní zvířata, nám potvrdily výše zmíněné vý-
sledky a ocenění.

Jiří Ludvík
ZO ČSCH 

Letošní výstavní sezona začala pro naše chovatele již v srpnu, kdy se p. Jiří Lud-
vík spolu s dalšími chovateli na pozvání rakouského klubu chovatelů brněn-
ských voláčů účastnil setkání v Solenau. Po programu se uskutečnil výběr pěti 
nejlepších výletků ze šedesáti holubů a holubice p. Jiřího Ludvíka se umístila 
mezi pěticí nejlepších. 13. září český klub brněnských voláčů také uspořádal let-
ní setkání s přehlídkou mladých a výběrem pěti nejlepších. Také zde zabodoval 
pro změnu holub p. Jiřího Ludvíka s umístěním mezi pěticí nejlepších. 
 V sobotu 19. září klub moravských pštrosů pořádal výstavu mladých holubů 
a náš člen p. Jan Kelbl se svými výletky vyhrál skupinu černých šupinatých. Tak-
že výšlap do nové sezony byl úspěšný.
 Ve dnech 19. a 20. září se uskutečnila na hřišti za sokolovnou výstava drob-
ných zvířat, která byla uspořádána k 65. výročí založení organizace ČSCH. Přes 
určité problémy se sháněním zvířat (více 
výstav ve stejném termínu a obavy z ko-
rony) bylo nakonec vystaveno 56 králíků, 
30 voliér drůbeže, 201 holubů a 9 voliér 
a několik klecí okrasného ptactva. Novin-
kou byla nedělní ukázka králičího hopu 
„RABBIT JUMPING”, tj. běhu králíků přes 
překážky. Tomuto sportu se věnuje stále 
více mladých chovatelů, kterým tato čin-
nost učarovala. 

 Naši vystavovatelé byli úspěšní ziskem poháru starosty Žabčic za nejlepší 
kolekci králíků, který získal p. Vladimír Kelbl na aljašky a čestnou cenu na velké 
světlé stříbřité získal p. Milan Lajkeb. Pohár starosty Přísnotic na drůbež získal 
na zdrobnělé australky p. Martin Odehnal z Moravských Bránic, z našich vysta-
vovatelů získala čestnou cenu p. Hana Novotná na barneveldky dvojlemované. 
Pohár předsedy OOKCHH (oblastní odborná komise chovatelů holubů) Brno 
získal na kolekci moravských moráků p. Vladimír Kelbl a čestné ceny získali 
na moravské pštrosy p. Jan Kelbl, na moravské moráky p. Vladimír Kelbl a na 
brněnské voláče p. Jiří Ludvík. Výstava se nám vydařila, když nám počasí přá-

ZO ČSCH

Králičí hop

Pohár Vladimíru Kelblovi
za vítěznou kolekci holubů

Moravský morák Vladimíra Kelbla
z vítězné kolekce
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Máme tu podzim 2020 a covid-19 je na vzestupu po celém světě, naši malou 
republiku nevyjímaje. Vliv má v podstatě na každého z nás a nevyhnul se ani 
dobrovolným hasičům. Spolková činnost v první polovině roku byla značně 
omezena. Neuskutečnil se sběr železného šrotu. Byla odvolána taneční soutěž 
Fire Dance. V plánu byl náhradní termín v listopadu, ale i ten dostal stopku. 
Zrušena byla také celá řada soutěží v jarním období.
 Přípravy letního tábora probíhají vždy už od zimy a stojí nás mnoho času 
a energie. V letošním roce byly tyto aktivity zpočátku spíše opatrné, protože 
nebylo vůbec jasné, zda se tábor bude moci uskutečnit. Poté, co Ministerstvo 
zdravotnictví ČR v červnu oznámilo pravidla pro pořádání hromadných akcí, 
rozhodli jsme se, že tábor zorganizujeme. 
 Objevili jsme báječné nové místo se zrekonstruovaným sociálním zařízením 
a plně vybavenou kuchyní. Ochotní byli také majitelé a cenou nám vyšli vstříc. 
Vyrazili jsme do chatkového tábora v Lančovské zátoce u Vranovské přehrady. 
 Stejně jako v předešlých letech, věnovali jsme se jak trénování hasičských 
dovedností, tak celotáborové hře. Dopoledne patřilo hasičině. Protože terén byl 
velmi svažitý, upravili jsme tradiční disciplíny tak, aby potřebnou dovednost 
děti trénovaly a kopec nebyl překážkou, ale výhodou.

Hasiči

Letní tábor
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druid objevil útržky receptu na lektvar. Děti z toho hned vyvodily některé přísa-
dy a rychle je nakupovaly u vědmy.  
 V průběhu celého týdne se všichni připravovali na boj s Římany. Kromě pá-
trání po složení lektvaru musely děti hledat římské ležení a zjistit kdy, v jakém 
počtu a s jakými zbraněmi přijde útok na náš tábor. Než došlo k boji, přijel 
na návštěvu samotný Cézar. Přivítala ho galská náčelnice. Na počest této schůz-
ky byly uspořádány mírové hry. Děti musely zabít lva, ukrást dračí vejce, ulo-
vit potravu do kotle, vyřešit těžkou hádanku, bojovat s holí. Aby byly přípravy 
na boj opravdu dokonalé, vyráběli si všichni bolaso a také pečlivě trénovaly jeho 
používání. Nesměla chybět tradiční pokladovka. I letos si všichni vařili polévku 
v kotlíku. Největší radost však způsobilo, že si Sklerotix konečně vybavil správný 
recept na lektvar síly. Poslední den byl velmi slavnostní. Cézar požádal o ruku 
náčelnici a konala se svatba. Druid uvařil lektvar. Všechny skupinky musely 
spolupracovat, protože každá měla jen některé ingredience. Do nápoje patřily 
mimo jiné šťáva ze šmorůvek, druidovy chlupy, slzy lásky, jarní vánek, Asterixův 
pšouk, ptačí zob, závan smrti a další neopakovatelné a vzácné přísady. Lektvar 
byl skutečně kouzelný. Po vypití měly všechny děti mnohem víc síly než před 
tím. Někteří byli velmi zklamaní z uzavření míru, protože se těšili na boj. Každý 
večer uléhali s nadějí, že v noci přijdou Římani, a místo toho se konala svatba.  
 Byli jsme velmi rádi, že nás na táboře nepřekvapil virus ani karanténa. Proto-
že se nám prostředí opravdu líbilo, domluvili jsme si rovnou termín na příští rok. 

     Kroužek mladých hasičů navštěvovalo 
v letošním roce celkem 34 dětí. Díky co-
vidu se první letošní soutěž konala na Za-
stávce až začátkem června, kam jsme 
přijeli se třemi družstvy mladších žáků 
a jedním družstvem starších žáků. Mladší 
dopadli na výbornou. Jeden tým zvítězil, 
druhý tým obsadil druhé místo. Starší 
žáci vybojovali 5. místo. Další soutěž byla 
zorganizována v Syrovicích. I tam jsme 
přijeli v hojném počtu. Mladší žáci skon-
čili na 2. a 3. místě a starší žáci se umístili 
na místě 6.

Protože se začínají objevovat i dětské závody TFA, zabývali jsme se touto šta-
fetou. Děti musely převalit pneumatiku z osobního auta, v hammer boxu dát 
10 ran kladivem, humánním způsobem odtáhnout figurínu vážící téměř 10 kg, 
smotat hadici B do kotouče a přenést závaží o hmotnosti 2 x 2,5 kg. V průběhu 
týdne si děti postupně braly těžší kladivo i závaží. Tato disciplína byla zpočátku 
velkou neznámou. Po týdenním táborovém tréninku si byli mladí hasiči mno-
hem jistější a při soutěžích se za své výkony určitě nebudou muset stydět. 
 Zdatnost a zručnost v dalších dopoledních aktivitách děti zúročí přede-
vším na branných závodech. Je to plazení, chůze na chůdách, rozvinutí hadice 
na kuželky, střelba z luku a vzduchovky, hod na cíl, teoretické znalosti z oblasti 
zdravovědy, požární ochrany a topografie, praktická dovednost práce s mapou 
a buzolou, šifrování, využívání morseovky. Protože doma dětem málokdo dá 
do ruky sekyrku a pilku, děláme to pravidelně na táboře. Pod dozorem dospě-
láků si každé dítě uřízlo pilkou polínko, a to pak sekyrkou rozštípalo na třísky. 
Praktické využití se našlo každý den – děti měly služby při přípravě večerního 
táboráku. Každý den jsme se také věnovali průpravě požárního útoku.
 Na každý den byly rozlosovány zdravotní hlídky. Táboroví zdravotníci si 
připravili situace, které vypadaly téměř reálně a děti je měly vyřešit. Vždy bylo 
nutné volat na tísňovou linku a poskytnout první pomoc. Úrazy byly různo-
rodé a vždy takové, se kterými se můžeme v životě potkat: zásah elektrickým 
proudem, rozbitý nos a odřeniny rukou, pád z výšky, šok a následný hysterický 
záchvat, zkolabování. Opravdovou perlou bylo ošetření skutečného úrazu. Jeden 
z vedoucích se při přípravě táboráku seknul sekyrkou. Pod pečlivým dohledem 
zdravotníka poskytli malí hasiči perfektní první pomoc.  
 Dalším losem byly určeny dny, ve kterých každá skupinka měla připravit 
scénku vztahující se k tématu tábora. V letošním roce se celotáborová hra jme-
novala Asterix, Obelix a čarovný nápoj. I přes mírnou trému a nervozitu bylo 
vidět, že si jak herci, tak diváci, scénky opravdu užívali a velmi dobře se bavili. 
Příběhy, které děti vymyslely a odehrály, byly všechny výjimečné a jejich pointy 
překvapivé. Dětská fantazie je opravdu nesmírně bohatá.
 Odpolední aktivity byly všechny motivované naším příběhem. V neděli se 
v táboře objevila vědma a druid Sklerotix. Druid měl v lahvičce zbytek jakéhosi 
lektvaru. Asterix ho nedočkavě vypil. Poté rychlostí torpéda oběhl tábor, a ješ-
tě zvedl ze země kámen, který museli poté z cesty odklízet čtyři dospělí muži. 
Bohužel, Sklerotix dělal čest svému jménu a zapomněl složení nápoje. Děti celý 
týden hledaly recept. Postupně se objevovaly světlé okamžiky. Například, když Závody Syrovice
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Kromě pravidelných tréninků s dětmi a účasti na závodech jsme se věnovali  
i dalším činnostem. 
 V červnu jsme po dvou letech opět čistili jezírko. Díky příznivému počasí 
bohatému na srážky nebyl problém se studnou u kapličky a vody bylo po celou 
dobu čerpání dostatek.

 Zásahová jednotka koncem dubna, po několika odkladech v termínu dodání 
od firmy THT Polička, obdržela zásahový automobil Iveco. Byla tak zakončena 
dvouletá snaha o náhradu zastaralé a nepojízdné Avie za nové vozidlo. Avie byla 
odprodána do Armyparku Ořechov, kde ji čeká repase. Za vytrvalost v tomto 
kontraktu, kdy vozidlo nejprve nechtěl nikdo vyrobit, následně výrobce přestal 
dodávat podvozek, který jsme požadovali, patří vedení naší obce dík. Cena vo-
zidla byla 3 820 000 Kč a ze 100 % ji hradila Obec Žabčice. Firma MORACELL 

Na podzim letošního roku jsme se snažili dohnat to, co jsme na jaře zmeška-
li. 5. září se konala soutěž O pohár starosty obce Bratčice. Mladší žáci se zde 
umístili na 4. pozici. Dalšími závody bylo otevřené okresní kolo Moravské 
hasičské jednoty, které se tradičně koná na jaře. V letošním roce bylo přesu-
nuto na 12. září. Jako tradičně, i letos se uskutečnilo v Brně na stadionu VUT. 
Ze Žabčic přijela zabojovat tři družstva. Mladším žákům se opět velmi dařilo, 
obsadili 2. a 3. místo. Starší žáci, kteří ve své kategorii letos začínají a příležitostí 
na trénink neměli mnoho, se umístili na 9. místě. Celkem se okresního kola zú-
častnilo 28 družstev. Poslední soutěž v požárním sportu, které jsme se účastnili, 
se konala opět v Syrovicích. Družstvo mladších žáků se zde umístilo na 7. místě 
a starší žáci na místě 6. V sobotu 26. září jsme chtěli jet zúročit naše zkušenosti 
na branný závod do Zakřan. Tato soutěž byla bohužel zrušena.

 Rodičům dětí, kteří měli zájem o kroužek hasičů a nedostalo se na ně, se 
omlouváme. Bohužel vedoucích je pouze omezené množství a pokud chceme 
zachovat kvalitu výcviku, nemůžeme si dovolit mít v jednom družstvě více než 
13 dětí. To je optimální počet i pro případ, že se některý z členů družstva nemů-
že závodu zúčastnit. V každém případě na všechny myslíme a v případě jakéko-
liv změny vás budeme kontaktovat.

Závody VUT Brno

Čištění 
jezírka 
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nám do nového vozidla zakoupila prodlužovací kabely k elektrocentrále, a po-
mohla tak dovybavit vozidlo. Po zaškolení obsluhy a vyzkoušení všech agregátů 
byla 11. května Hasičským záchranným sborem zařazena do systému IZS. 
 Covid-19 se projevil i v činnosti zásahové jednotky. Z důvodu zabránění 
jeho šíření bylo snahou operačního střediska povolávat dobrovolné jednotky co 
nejméně. Přesto na některé události profesionální hasiči nestačili, a tak jsme byli 
do konce září povoláni celkem k pěti zásahům. 
 Jedním z nich byl požár na kopci Výhon v těžce přístupném terénu. Požár byl 
na ploše několika stovek metrů čtverečních a rychle se šířil. Zasáhl jednu chatu 
a další ohrožoval. Byl vyhlášen druhý stupeň poplachu a hasit přijelo celkem 
devět jednotek. Na likvidaci požáru byl povolán také vrtulník. Převýšení v za-
saženém prostoru bylo dobrých třicet metrů a každý z hasičů si sáhl až na dno 
svých sil. My jsme dostali za úkol zabránit šíření požáru směrem na Blučinu, 
a to se také podařilo.
 Další větší událostí byla likvidace následků přívalového deště dne 26. červ-
na. Povoláni jsme byli do Pohořelic a po dlouhé době jsme opět vyjeli s obě-
ma vozidly. Pro nové Iveco to byla premiéra, a nutno dodat, že obstálo dobře.  
V Pohořelicích jsme odčerpávali vodu na ulici Nová.

   Tatra byla hned po příjezdu odvolána do Branišovic a následně do Žabčic na 
hotel, kde vnikla voda do podzemního parkoviště. V tu chvíli již byla povolána 
většina dobrovolných jednotek ze širokého okolí. Postupně jsme čerpali vodu 
ve Vranovicích na ulici Nosislavské a ve Velkých Němčicích. Na ulici Pod Hos-
podou se vytvořily rozsáhlé laguny a voda byla místy až po kolena. Pro změnu 
v Přibicích na drůbežárně hrozil úhyn drůbeže v důsledku výpadku elektrické 
energie. Protože máme na Tatře poměrně výkonnou elektrocentrálu, byli jsme 

odesláni také sem, abychom vytvořili náhradní zdroj a obnovila se činnost zá-
kladních technologických prvků nezbytných pro provoz. Druhá centrála z Ive-
ca byla nasazena pro změnu u nosislavské hájenky Na Forotě, kde udržovala 
v chodu líheň bažantů. Prostě celou noc bylo o zábavu postaráno. Domů jsme se 
vrátili o půl druhé ráno. 
 Naše aktivity jsou mnohdy náročné a vyčerpávající, možná právě proto jsou 
při výjezdech k zásahům ve vozidlech i prázdná místa. Kdyby se snad někdo 
po nocích nudil, rádi ho přijmeme mezi sebe. Nabídka volných míst v zásahové 
jednotce je stále aktuální, a proto neváhejte a volejte veliteli jednotky Kamilu 
Dofkovi na tel. 606 489 587.

Valášek Rudolf
starosta SDH Žabčice

Čerpání vody
Pohořelice

Nové 
IVECO 
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Milí spoluobčané,
dovolte mi plynule navázat na slova již bývalého starosty Ing. Pavla Nováka, 
kterému bych chtěl touto formou poděkovat za jeho práci, čas a vynaložené úsi-
lí, které obětoval pro hladký chod naší organizace. Stejně tak patří velký dík 
bývalému jednateli TJ Sokola Žabčice Jiřímu Schrömerovi, který se taktéž vzdal 
výkonu své funkce, avšak zůstává členem fotbalového výboru.

Valná hromada zvolila starostu a nové (doplňující) členy výboru TJ Sokol 
Žabčice takto:
a. starosta TJ Sokol Žabčice br. Ing. Jakub Coufalík
b. jednatel TJ Sokol Žabčice br. Mgr. Rudolf Budiš
c. rozšíření výboru členy výboru TJ Sokol Žabčice
 br. Bc. Jan Drobílek
 br. Bc. Jakub Dvořáček

Stávajícími členy výboru TJ Sokol Žabčice nadále zůstávají:
a. místostarosta TJ Sokol Žabčice br. Pavel Procházka
b. hospodářka TJ Sokol Žabčice ses. Bc. Ivana Pospíšilová
c. náčelnice TJ Sokol Žabčice ses. Bc. Hana Pokorná
d. vzdělavatel TJ Sokol Žabčice ses. Michaela Horváthová
e. člen výboru TJ Sokol Žabčice br. Vladimír Malý

Valná hromada také zvolila nové členy výboru kopané TJ Sokol Žabčice takto:
a. předseda br. Ing. Jakub Coufalík
b. jednatel br. Mgr. Rudolf Budiš
c. člen br. Bc. Jan Drobílek
d. člen br. Bc. Jakub Dvořáček
e. člen br. Jiří Schrömer
f. člen br. Bc. Vladimír Šmerda ml.

Tito nově zvolení členové tak doplnili stávající členy výboru kopané TJ Sokol 
Žabčice kterými jsou:
a. místopředseda br. Pavel Procházka
b. člen br. Vladimír Malý

Vážení spoluobčané,
v sobotu 14. března 2020 se měla konat v sokolovně valná hromada TJ Sokol 
Žabčice. Záměrně uvádím „měla”, jedenáctý týden v tomto roce potvrdil ne-
předvídatelnost a nahodilost budoucího vývoje. Asi nikdo z nás si ani ve snu ne-
představoval šokující scénář, který nás čekal. Vláda ČR 12. března 2020 z důvo-
du ohrožení zdraví v souvislosti s prokázáním výskytu koronaviru /označovaný 
SARS CoV-2/ na území České republiky vyhlásila nouzový stav na dobu 30 dnů 
a my jsme se rázem ocitli v jiném světě, než který jsme doposud znali. 
 Máme ještě v živé paměti, co jsme zažívali. Mimo jiné byly veškeré sportovní 
soutěže zrušeny, jarní sezóna fotbalistů ani nezačala. V naší TJ jsme zastavili 
veškerou činnost, uzavřeli sokolovnu a sportovní areál, zrušili valnou hromadu. 
Zdraví nás všech mělo prioritu č. 1. 
 S uvolňováním vládních opatření jsme postupně začali obnovovat svou čin-
nost, nejdříve začali trénovat fotbalisté, přidali se badmintonisté a taneční krou-
žek.
 Koncem května fotbalisté začali hrát přátelské zápasy. Družstvo dospělých se 
dohodlo s okolními oddíly Přísnotice, Vranovice a Nosislav na turnaji soused-
ních obcí. Mládežnické oddíly dohrály na trávě zimní halovou ligu.
 V červnu jsme mohli uspořádat odloženou valnou hromadu. Ta se konala 
20. 6. 2020 a byla mimořádná, volební. Já jsem se rozhodl po čtyřech letech 
ukončit svou činnost starosty ve výboru TJ. Na valné hromadě jsem poděkoval 
všem za spolupráci při výkonu své funkce a popřál novému výboru TJ mnoho 
zdaru v jeho činnosti. S výsledky voleb a průběhem VH vás seznámí nový sta-
rosta TJ, bratr Ing. Jakub Coufalík.
Tužme se!

Ing. Pavel Novák
 TJ Sokol Žabčice

Sokol Žabčice
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 V průběhu léta nám po nešťastném úraze vypadl spolehlivý správce hřiště 
pan Ladislav Barák. Na dočasnou dobu místo něj obětavě převzal funkci pan 
Pavel Procházka, aby zůstal zachován hrací a tréninkový proces, za což mu pa-
tří velký dík! Stále se nám však nepodařilo sehnat nového správce sportovního 
areálu. Pokud mate někdo zájem, nebo víte o někom, kdo by tuto pozici rád 
vykonával, neváhejte nás kontaktovat.  

Tradiční Vavřinecké hody

se tento rok konaly v termínu od čtvrtka 6. 8. do neděle 9. 8. 2020. Ve čtvr-
tek hody započaly postavením máje, v pátek proběhla předhodová zábava, kde 
k tanci a poslechu hrála kapela Modul. V sobotu dopoledne již tradičně stárci 
zvali na večerní krojovanou zábavu, kterou nás provedla za účasti krojovaných 
kapela Fantazie. V neděli se konala Hodová mše svatá v Lidovém domě zakon-
čená u kapličky sv. Vavřince.

Kopaná
Začátkem léta, v době, kdy se začala uklidňovat koronavirová situace a vláda 
postupně rozvolnila svá opatření, se jednotlivé oddíly, od těch nejmenších až po 
kategorii mužů, vrátily na travnatý povrch a začaly se zápalem trénovat na nad-
cházející podzimní část sezóny 2020/2021. Bylo opravdu hezké vidět po dlouhé 
době plné hřiště dětí bavících se nad hrou a trenérů usilujících o každodenní 
zlepšování dovedností svých svěřenců. 
 U dospělých už to tak hezký pohled nebyl, neboť před nadcházející sezónou 
náš A-tým postrádal nejen trenéra, ale také hráče. Na hostování odešli Jan Zajíc 
a Patrik Drobílek, do svých mateřských klubů se vrátili Dominik Pospíšil, David 
Hrubeš a Tomáš Podborský, z pracovních důvodů přerušili hráčskou činnost Fi-
lip Žákovský, David Pospíšil a Martin Saitl a se zraněním kolene byl na marodce 
Lukáš Ludín. Dva týdny před zahájením sezóny se nám podařilo dohodnout 
na spolupráci s novým trenérem Rostislavem Kroupou, který je stále aktivním 
fotbalistou a má za sebou nespočet hráčských a několik trenérských angažmá 
v Česku i zahraničí. Následoval úkol číslo dvě, sehnat nové hráče, kteří by dopl-
nili zbylých 10 „trosečníků”.
 Z řad zkušených matadorů obnovil svou hráčskou kariéru Roman Procházka, 
Petr Matoušek a David Novák, z Rajhradu jsme získali Vaška Tesaře a z hostová-
ní se vrátil Martin Rodinger a po 3 odehraných kolech také Jan Zajíc, kterému 
se zastesklo po dobré partě. V případě marodky nebo vyšší absence vypomáhá 
také Pavel Matzka. V polovině podzimní části se tým mužů nachází ve středu 
tabulky na průběžném 7. místě. V nadcházejícím zápase proti Židlochovicím 
náš kolektiv doplní také navrátilec Ondřej Vychodil, který se vrací z hostování 
z Hradce Králové a konečně uzdravený Lukáš Ludín.

Mládežnické oddíly

Mladší přípravka, kterou vede Michaela Horváthová a Aleš Horváth, jsme po 
domluvě s rodiči tento rok neregistrovali do oficiální soutěže. Avšak tréninkový 
proces probíhá standardně a nejmladší hrají domluvená přátelská utkání s okol-
ními týmy. Starší přípravka a mladší žáci trénují pod vedením trenérů Tomáše 
Pachla a Romana Říhy v akademii Buď Fér. Starší přípravka je přihlášena do 
soutěže stejně jako mladší žáci, u nichž z důvodu úzkého kolektivu došlo k pro-
pojení týmu Žabčice/Židlochovice, který je registrován do okresního přeboru.

O pohár starosty obce
- finále zimní halové ligy 
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Ve 14 hodin vyšel průvod stárků za doprovodu DH Blatničky od sokolovny. 
V areálu za sokolovnou bylo možné si poslechnout mužácký sbor Šatavan a ob-
čerstvit se vínem místních vinařů. V 17 hodin stárci zatančili Moravskou besedu 
a díky podpoře obecního úřadu se tančilo až do osmé večerní.
 Dovolte mi touto cestou poděkovat všem dobrovolníkům z řad Sokola 
i mimo něj za pomoc při organizaci této celovíkendové akce, která je pro naše 
fungování velice důležitá. Díky krásnému počasí se letošní Svatovavřinecké 
hody vydařily na výbornou, a za to patří velký dík Obci Žabčice, každému, kdo 
přiložil ruku k dílu, všem stárkům, bez kterých si hody nedokážu představit 
a velice si vážím jejich spolupráce, a nakonec také hostům, kterých se letos zú-
častnilo této celovíkendové akce opravdu požehnaně. 

Cvičení v sokolovně
Od září cvičí děti a ženy dle časového harmonogramu jednotlivých oddílů, které 
vedou Hana Pokorná a Jarka Homolová. Oddíl aerobiku pracuje pod vedením 
Ivety Jeřábkové a mladí badmintonisté se činí pod vedením Miroslava Minaříka 
a Petry Calabro.
 Závěrem bych vám chtěl popřát pevné zdraví a v této zvláštní době přede-
vším klidnou mysl, myslete pozitivně a zařaďte do svého denního režimu pravi-
delný pohyb - stačí i krátká vycházka, je přece známo, že naše tělo je nejvěrněj-
ším obrazem naší duše, a jak pravil zakladatel Sokola Miroslav Tyrš

VE ZDRAVÉM TĚLE ZDRAVÝ DUCH.
Ing. Jakub Coufalík

starosta TJ Sokol Žabčice

Hody
2020 
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Taneční kroužek Move around

Taneční kroužek Move Around funguje pod Sokolem Žabčice a navštěvuje jej 
celkem 54 členů. Rozděleni jsou do 3 věkových kategorií – oddíl mini děti na-
vštěvuje 16 nejmenších členů ve věku od 5 do 8 let, oddíl děti celkem 30 členů ve 
věku od 8 do 12 let (rozdělených na skupinu soutěžních a nesoutěžních) a oddíl 
junioři celkem 8 tanečnic starších 12 let. 
 Mini děti trénují každé úterý od 16 hodin v Sokolovně, navazuje na ně tré-
nink nesoutěžních dětí začátečníků v 17,00 a protančené úterý zakončuje v 18,30 
skupina soutěžních pokročilých dětí pod vedením lektorky Žanety Nejezchlebo-
vé a asistentky Aničky Zámečníkové. Juniorky jezdí trénovat brněnská lektorka 
ze skupiny Art Factory Sára Ďurajková, která se jim věnuje každé pondělí od 
18,30 do 20 hodin. 
 V průběhu sezony všechny skupiny natrénují taneční vazby, které jsou za-
komponovány do přibližně tříminutové tanečních formací. Během tréninků se 
také nezapomíná na kondiční a fyzickou přípravu, základy tanečních technik, 
break dancové a akrobatické prvky a v neposlední řadě na různé taneční a po-
hybové hry.
 V průběhu roku členové vystupují na několika akcích, kde rádi své taneční 
formace předvedou, jedná se např. o Fire Dance v Žabčicích, Noc sokoloven, 
Move Around Vánoční večírek a závěrečná Move Around Show ve Velkých 
Němčicích. 
 Minulý rok bohužel nebylo kvůli epidemiologické situaci v České republice 
možné vyjet na taneční soutěže, které musely být zrušeny. Doufáme tedy, že na 
jaře již budou opatření mírnější a že se junioři a skupina pokročilých dětí zú-
častní tanečních soutěží celkem ve 3 soutěžních organizacích – Czech Dance 
Masters, Svaz učitelů tance a Czech Dance Tour, kde poměří své síly s ostat-
ními tanečníky z celé České republiky. S novou taneční sezonou jsme zrov-
na začali, všichni členové tedy pilně trénují, sportují a zdokonalují se v tanci. 
Ať už soutěže budou nebo ne, v úsilí a radosti na tréninzích nám to neubere. 
(pozn. redakce - článek vznikl před vyhlášením vládních opatření týkajících se ko-
ronavirové situace v ČR)

Ing. Žaneta Nejezchlebová
lektorka Move around

Hodová mše svatá
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50 let oddílu atletiky v Přísnoticích

Naše atletická činnost v Přísnoticích se datuje již od jara 1970. Zakladatelem od-
dílu je trenér František Němec, který jej dlouhá léta vedl, ale v současné době ze 
zdravotních důvodů odstoupil z funkce předsedy a přenechal většinu trénování 
Jiřímu Sedláčkovi. Ten se současně stal novým předsedou oddílu atletiky. Dále   
tréninky pomáhají naše mladší trenérky Anna Tancerová, Gabriela Kolegarová 
a Lucie Chválová. Nově pomáhají také bývalé atletky Kamila Cechmeisterová 
a Barbora Sedláčková, které dostaly na starost naše nejmenší děti.
 V evidenci máme nyní 92 členů, z toho je 73 dětí. Ze Žabčic dochází na tré-
ninky 8 dětí a po letošních náborových závodech, které proběhly začátkem září, 
pravděpodobně rozšíří naše řady dalších asi 17 mladých atletů nejen z Přísnotic, 
ale i z okolních obcí. 
 Velkou radost nám dělá Karolí-
na Kuchyňková, která se pravidel-
ně objevuje na předních místech 
v kategorii mladších žákyň. Cen-
né bylo zvláště 1. místo v běhu na 
800 m na Evropských atletických 
hrách (EKAG), které proběhly dru-
hý týden v září v Brně. Dále získala 
krásné 2. místo v běhu na 1 500 m 
na Mistrovství Moravy a Slezska. 
Na EKAG měla krásný úspěch v ka-
tegorii mladších žákyň také Klára 
Urbánková, která získala 2. místo za 
skok vysoký.

 Výborné výsledky má také Hana Staňková v kategorii mladších přípravek. 
Spolu se Sárou Procházkovou a Matyášem Kocmanem se dostala až do finále 
Zlaté tretry v Ostravě, což je při velké konkurenci vynikající úspěch. V rámci 
družstev starších přípravek a mladších žákyň jsme postoupili do finále Jihomo-
ravského kraje soutěže družstev, což také svědčí o kvalitě našich atletů. 

Oddíl atletiky Přísnotice

1. místo Karolíny Kuchyňkové na EKAG v Brně
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Dalšími atlety ze Žabčic jsou například Desislava Hristova, Ellen Skalníková, 
Tereza Karbanová, Štěpán Koníček, Jiří Kresa, Martin Sýkora a Sára Skalníková, 
které také velmi chválíme za pěkné výkony. Nově do oddílu chodí Aneta Karba-
nová, Lenka Kročilová, Tibor Sýkora a Tereza Nováková.
 O prázdninách na konci srpna proběhlo tradičně atletické soustředění, opět 
v Jeseníkách na penzionu Anežka v Ostružné, který plně vyhovuje našim potře-
bám. Soustředění se zúčastnilo 30 dětí a 16 dospělých, kteří pomohli s dopravou 
na místo pobytu. Soustředění bylo zaměřeno nejen atleticky, ale také turisticky. 
Po příjezdu a ubytování měly děti sportovní aktivity včetně běhu do kopce na 
místních cestách. Následovala večeře, osobní volno a možnost koupání v ba-
zénu. Jednu skupinku dětí trénovala samostatně Gabriela Kolegarová, druhou 
skupinku vedl Jiří Sedláček. Během pobytu děti absolvovaly pěší výlet na Šerák 
a Keprník, dále výlet do Lázní Jeseník s možností vyzkoušení studených kou-
pelí v přírodním prostředí. Předposlední den se šlo do Branné, kde mohly děti 
ochutnat místní vyhlášené trubičky.

 U penzionu jsme využili multifunkční hřiště a děti nacvičovaly na soutěže, 
které pak proběhly během dopoledne posledního dne pobytu. Zkoušelo se há-
zení kroužků, postřehová vařečka nebo se hrála vybíjená. Některé děti a dospělí 
si vyzkoušeli dokonce lezeckou stěnu pod vedením zkušené maminky Jany Štu-
lové. Na čtvrteční večer připadl i free style, kdy si některé děti připravily pro po-
bavení ostatních různá taneční vystoupení. Za účast na soustředění pak dostaly 
všechny děti odměny a medaile.

Společné foto ze soustředění atletiky v Ostružné

Na začátku jara letošního roku poznamenala naši sportovní činnost pandemie, 
takže tréninky i závody a sportovní soutěže byly zrušeny nebo odloženy. S tré-
ninkem jsme začínali na konci května, ale nejprve pouze u středních a starších 
atletů. V červnu za pomoci našich rodičů proběhl na místním hřišti atletický 
přebor a také soutěž O nejlepšího skokana a skokanku Přísnotic, což jsou sou-
těže přístupné všem zájemcům o sport. Nejlepším skokanem se letos stal Patrik 
Pastorek z Unkovic výkonem 539 cm a nejlepší skokankou Sandra Vetešková ze 
Žabčic výkonem 530 cm.
 V červnu jsme také zvládli první dvě odložená kola Zajícovy ligy, což je 
většinou soubor šesti závodů v rámci šesti spřátelených oddílů z Moravského 
Krumlova, Oslavan, Rosic u Brna, Bílovic nad Svitavou, Hustopečí a Přísnotic. 
Třetí kolo proběhlo v půlce září a náš oddíl je stále na krásném prvním místě, 
stejně jako loni. Poslední dvě kola by měla proběhnout v říjnu.
 Pan František Němec dokončil obrazovou publikaci „50 let atletiky v Přís-
noticích”, která byla vydána za výrazné finanční podpory Jihomoravského kraje, 
Obce Přísnotice a dalších sponzorů, kterým tímto ještě jednou děkujeme. Křest 
knihy proběhl v neděli 6. září 2020 za účasti Ing. Stanislava Juránka a dalších 
významných hostů a sponzorů. Publikaci je možno zakoupit na Obecním úřadu 
v Přísnoticích nebo na tréninku. 
 Mnoho bývalých i současných atletů přišlo nejen na křest knihy, ale zúčast-
nilo se i sobotní sportovní akce „štafeta 50 x 400 m”, kdy každý z účastníků oběhl 
na hřišti jedno kolo (400 m). To symbolické padesáté kolo nakonec „odjel” na 
svém novém vozítku František Němec za podpory dětí i dospělých. 

50. kolo štafety – František Němec, děti a ostatní účastníci
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Chválíme aktivní rodiče našich mladých atletů za pomoc při trénincích, při po-
řádání závodů na hřišti v Přísnoticích, ale také při dopravě na závody a soustře-
dění a děkujeme jim za stálou podporu naší atletické činnosti.
 Atletické tréninky jsou nyní pravidelně v pondělí a ve středu dle věku a jsou 
vhodné pro chlapce i děvčata již od 1. třídy základní školy, ale máme zde i před-
školní děti, které nyní od října trénují v pátek odpoledne. Od listopadu budou 
mít menší děti tréninkovou přestávku a od začátku prosince se pak tréninky 
přesunou do kulturního domu v Přísnoticích, pokud nedojde k omezení nebo 
zrušení z důvodu vládních opatření.

Termínovka na zbytek roku 2020:
Cooperův test   - středa 7. 10. v 16.30 hod
Silvestrovský běh  - čtvrtek 31. 12. 2020
Bližší informace na tel.  603 423 570 – J. Sedláček
     737 737 235 – V. Vymetálková

Věra Vymetálková
členka oddílu atletiky

Činnost naší organizace byla ovlivněna, jako ostatní sféry života, pandemií co-
ronaviru. V březnu jsme ještě stihli oslavit Mezinárodní den žen v Hotelu Žabči-
ce, kde nám posezení oživili malí hudebníci, Štěpánek a Adámek Koníčkovi. Je-
jich vystoupení bylo odměněno velkým potleskem a malým balíčkem sladkostí.
 Po ukončení karantény jsme v červnu uskutečnili posezení u myslivecké 
chaty, které je velmi oblíbené. Zde jsme také blahopřáli čtyřem členkám, které 
dosáhly životních jubileí a předali jsme malé dárky.
 V tomto měsíci se deset členek naší organizace zúčastnilo týdenního relaxač-
ního pobytu v Piešťanech.
 V červenci a srpnu se nescházíme. Na měsíc září jsme měli naplánovaný zá-
jezd do zámku a zoologické zahrady v Lešné, který bychom uskutečnili ve spo-
lupráci s obecním úřadem. Dále jsme při příležitosti 20. výročí založení klubu 
důchodců v Žabčicích měli dohodnuté vystoupení cimbálové muziky Ponava. 
Obě tyto akce jsme v souvislosti s rozšířením Covid-19 zrušili.

V září – za krásného, ještě letního počasí, jsme uskutečnili cyklovýlet do Blu-
činy. Po cyklostezkách jsme přijeli k blučinskému rybníku a na zpáteční cestě 
jsme se zastavili na malé občerstvení.
 Další činnost organizace se bude vyvíjet podle epidemiologické situace v re-
publice. Chybí nám naše měsíční setkávání s přáteli i možnost získávání růz-

ných informací a po-
znávání historických 
památek naší vlasti.

Olga Mrkvicová      
Senioři

České republiky

Vážení přátelé cestovatelé, 
v dnešním příspěvku se spolu vydáme na východ naší republiky, konkrétně 
budeme obdivovat krásy Bílých Karpat. Naším cílem budou Valašské Klobou-
ky, Masarykovo náměstí. Zde se nachází Městské muzeum Valašské Klobou-
ky, které návštěvníkům nabízí pohled do Pravěku jižního Valašska, Babiččinu 
tajemnou komůrku, Červený dům nebo Modrotiskovou poštovní dílnu. Před 
muzeem si nezapomeneme všimnout pranýře, který pochází ze 16. století, a je 
tak jedním z nejstarších u nás dochovaných pranýřů, kterých se na území České 
republiky dle informační cedule dochovalo jen asi padesát. Jak si dále můžeme 
přečíst, pranýř byl v dřívějších dobách běžnou záležitostí hrdelních soudů a při-
vazovali se k němu provinilci všeho druhu – nactiutrhači, zloději, překupníci 
kradeného zboží, cizoložníci, ženy, které zabily svůj plod či novorozeně, ti, kteří 
zneužili úřední moc a další. 

Senioři České republiky
Tip na výlet
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Poté se z Masarykova náměstí vydáme po červené TZ na naši pěší túru. Navští-
víme dřevěnou 21,5 m vysokou rozhlednu Královec. Je otevřená celoročně a za 
pěkného počasí nabízí výhledy do krásné přírody v širokém okolí Valašských 
Klobouk. Pokračovat budeme na rozcestí Královec rekreační středisko, odtud se 
vydáme po zelené TZ s malou zacházkou přes poutní místo Dělanovec na Pozo-
rovatelnu Durch s výhledem na CHKO Bílé Karpaty. Je dílem architekta Zdeňka 
Fránka a připomíná zarámovaný obraz. Od roku 2018 se nachází na hřebeni 
v blízkosti vrcholu Kyjanice (770 m n. m.) 
 Poté zavítáme do Pulčína, odkud využijeme NS Javornický hřeben přes Pul-
čínské skály až na rozcestí Radošov sedlo, dále budeme pokračovat po NS obce 
Zděchov a CT Hornolidečská magistrála, pak spojnicí polní cestou na modrou 
TZ kolem Pulčínského vodopádu zpět. Pulčínské skály jsou největším skalním 
městem v Bílých Karpatech. Poněkud náročnější výstup na vyhlídku bude od-
měněn nádhernými přírodními scenériemi.
 Naším dalším cílem budou Čertovy skály. Jedná se o cca 150 m dlouhou 
a 25 m vysokou pískovcovou stěnu viditelnou již z okolo vedoucí silnice Lidečko 
– Valašská Polanka, útvar hojně vyhledávaný horolezci. Pověst vypráví, že bohatý 
sedlák z Lidečka nemohl provdat svoji dceru Rozinu. Ta po několika neúspěšných 
pokusech ulovit ženicha prohlásila, že si vezme třeba i čerta. Najednou, kde se vzal, 
tu se vzal, se na tancovačce objevil švarný mládenec, na kterém mohly všechny 
dcérky oči nechat, ale on tancoval až do rána jen a jen s Rozinou. Od té doby se jí 
dvořil a navštěvoval ji, jen do kostela s ní chodit odmítal. To bylo divné její matce, 
která ke své hrůze jednou v nestřežené chvíli zjistila, že nápadník má místo jedné 
nohy kopyto. A tak když se mládenec domáhal sňatku s Rozinou, řekla, že Rozinu 
dostane za ženu jen pod jednou podmínkou. Že do rána, než první kohout zako-
krhá, obrátí tok potoka Senica tak, aby protékal „hore Lidečkem”. Čerti chodili po 
vesnici a všem kohoutům zakroutili krkem. Jedna chytrá stařenka si však scho-
vala svého kohouta pod necky a čerti ho nenašli. Večer se pak vyrojil krdel čertů.  
Všichni pilně začali nosit kameny a stavět vysokou hráz, aby se voda v Lidečku 
obrátila. Když se začalo rozednívat, sám Lucifer jistý si svojí výhrou nesl se samo-
libým úšklebkem poslední kámen k hrázi, jenže v tom okamžiku stařenčin kohout 
zakokrhal a Lucifer ve vzteku mrštil skálou o zem a čerti z Lidečka navždy zmizeli. 
A tam na tom místě, kde kámen dopadl na zem, vznikly Čertovy skály. Z nich se 
můžeme po NS Vařákovy paseky vydat ještě na Lačnovské skály, které taky vy-
hledávají horolezci. Dělí se na tři oblasti – Horní, Prostřední a Dolní Lačnovské 
skály. 

Nesmíme zapomenout ani na betlém v Horní Lideči opatřený i pohyblivými fi-
gurkami, díky kterým ožívají stará dnes už zapomenutá řemesla. Část betlému je 

vyhrazena stavbám z Horní Lideče, ale najdeme 
zde třeba i Hostýn, Radhošť, Trenčianský hrad, 
Bojnici, zámek Buchlovice, hrad Buchlov nebo 
Velehrad a další objekty.
       Přeji vám příznivé počasí, spoustu krásných 
zážitků a při některém z dalších tipů na výlet na 
shledanou. 

Bc. Luboš Pospíšil
místostarosta obce

Vyhlídka z Pulčínských skalVyhlídka z Pulčínských skal

Čertovy skály

Cestou na Pulčínské skály

Pulčínské skály

Horní Lačnovské skályHorní Lačnovské skály

Pozorovatelna Durch
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I přesto, že byl tento rok pro nás organizátory těžký, podařilo se nám uspořá-
dat pro děti k ukončení prázdnin PIRÁTSKÝ DEN. Akce proběhla dne 29. 8. 
od 14 h na fotbalovém hřišti v Žabčicích. I když všude v okolí pršelo, na nás se 
usmálo sluníčko a honba za pokladem mohla začít.
 Děti u vstupu dostaly plánek mapy pokladů a musely překonat různé nástra-
hy a úkoly pirátů. Např: ulovit si rybu na večeři, přenést truhlu s pokladem po 
lávce smrti, trefit se kruhem na hák piráta kapitána Hooka nebo přeskákat su-
chou nohou po kamenech kolem žraloků. Pokud se děti nezalekly a vše splnily, 
dostaly u každého úkolu malou odměnu a kousek pirátského zlata. Nasbírané 
pirátské zlato mohly směnit u hlavního piráta za věcný dar či hračku. Po tak na-
máhavé výpravě pochopitelně vyhládne, tak každý dostal pirátský HotDog a na 
osvěžení meloun.
 I přesto, že poslední prázdninový víkend bylo mnoho rodin pryč, účast 130 
dětí byla velmi slušná a věříme, že si to s námi užily. Ostatně fotky mluví za vše.
 Děkujeme výboru TJ Sokol Žabčice za finanční podporu, dále všem spon-
zorům a aktérům, kteří se na akci podíleli. V této coronavirové době si toho 

mooooc vážíme a věříme, že příští 
rok už se sejdeme na více akcích, 
a to bez omezení. Mějte se hezky.

MaTaHu

(dále jen „zařízení” nebo „SDO”)

Provozovatelem zařízení je 
FCC Česká republika, s.r.o., Ďáblická 791/89, 182 00 Praha 8

Celková roční kapacita činí
cca 400 t odpadu kategorie „O” (ostatní)
cca 10 t odpadu kategorie „N” (nebezpečný)

Charakter a účel zařízení
SDO slouží ke sběru („bezplatnému odkládání”) vybraných druhů odpadů 
včetně nebezpečných, vznikajících občanům s trvalým pobytem na území obce 
Žabčice a fyzickým osobám, jenž zde vlastní a spoluvlastní nemovitosti určené 
k individuální rekreaci, event. vyprodukovaných vlastníkem při jím provádě-
ných činnostech na jeho katastru, jako jsou např. údržba veřejné zeleně, úklid 
obecních prostranství a nemovitostí, příp. jiné.
 SDO zároveň plní i funkci místa zpětného odběru použitých spotřebních ba-
terií (přes společnost ECOBAT s.r.o.) a vysloužilých elektrozařízení, zabezpečova-
ného kolektivními systémy – ASEKOL s.r.o., EKOLAMP s.r.o., ELEKTROWIN a.s. 
Zpětný odběr elektro komodit se vztahuje na 
●  velké domácí spotřebiče včetně chladniček,
●  malé domácí spotřebiče,
●  elektrické nářadí a nástroje,
●  trubicové a úsporné zářivky a výbojky,
●  televizory a počítačové monitory,
●  výpočetní a telekomunikační techniku,
●  spotřební elektroniku,
●  hračky, vybavení pro volný čas a sport. 

Tyto se před odvozem ke zpracovateli shromažďují v k tomu vyhrazených ob-
jektech.

Přehled odpadů, které lze přijmout do zařízení na základě povolení vydané 
odborem životního prostředí KÚ JMK:

Pirátská výprava
aneb honba za žabčických pokladem

Zařízení ke sběru odpadů
- Sběrný dvůr odpadů ŽABČICE
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Odpady jsou zařazeny dle Katalogu odpadů.

Technická vybavenost
Zařízení je vybaveno sběrovými prostředky pro odpady. Mezi sběrové prostřed-
ky ve SDO patří certifikované velkokapacitní oceloplechové a jiné kontejnery 
a další speciální nádoby.

Zařízení přejímky odpadů
Odpady se podrobují vážení na kalibrované můstkové váze s horní mezí váži-
vosti 200 kg.

Přejímka odpadů – administrativní postup
Při převzetí odpadu jsou obsluhou zařízení (dále jen „obsluha”) zaznamenávány:
●  datum dodávky,
●  kód druhu a kategorie,
●  hmotnost,
●  totožnost dodavatele odpadu (dále jen „dodavatel”) nebo původce. 
K přijatému odpadu vydá provozovatel na vyžádání písemné potvrzení s uvede-
ním identifikačního čísla zařízení.
 U přejímky odpadů, mimo jiných uvedených v § 8, odstavci 2 vyhlášky, je 
provozovatel povinen identifikovat odebírané odpady a fyzické osoby, od nichž 
má v úmyslu odpady odebrat (včetně záznamu hodiny odebrání), a vést o těch-
to skutečnostech evidenci. K plnění druhé podmínky je oprávněn vyžadovat 
k nahlédnutí průkazy totožnosti těchto osob. Přitom postupuje podle zákona 
o ochraně osobních údajů. Identifikací fyzických osob se rozumí zjištění: 
•	 jména	a	příjmení,	
•	 data	narození,	
•	 adresy	trvalého	pobytu	nebo	pobytu,	
•	 čísla	občanského	průkazu	nebo	jiného	průkazu	totožnosti.	
Povinnost platí zejména u příjmu kovových odpadů: 
15 01 04 Kovové obaly
17 04 05 Železo a ocel
17 04 11 Kabely neuvedené pod číslem 17 04 10
20 01 40 Kovy        Bez identifikace fyzických osob nelze odpady přijmout!

Praktický postup při manipulaci s odpady
Občané s možností dodávat odpad do zařízení (nebo též „uživatelé systému”) 
předkládají obsluze, nezná-li je, průkaz totožnosti k ověření trvalého bydliště, 
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resp. potvrzení o uhrazeném místním poplatku za systém shromažďování, sbě-
ru, přepravy, třídění, využívání a odstraňování komunálních odpadů (dále jen 
„místní poplatek”) v daném kalendářním roce, stanovený obecně závaznou vy-
hláškou.
Organizační zajištění provozu
SDO je pro veřejnost otevřen celkem 11 hodin týdně po následující dobu:
Úterý a čtvrtek:   15:00 – 18:30 hodin,     Sobota:   08:00 – 12:00 hodin

 Zařízení představuje nezbytný doplněk systému nakládání s odpady na úze-
mí Obce Žabčice. Je určeno všem občanům bez rozdílu věku, pohlaví, vzdě-
lání, vyznání, sociálního postavení a rasové příslušnosti. Pomáhá uspokojivě 
a efektivně řešit sběr vytříděných dílčích množství příslušných druhů odpadů. 
Reprezentuje místo, kam tyto řízeně předávat. Přispívá ke snižování množství 
komunálních odpadů ukládaných na skládky a zároveň zvyšuje procento sepa-
rovaných složek s jejich následným využitím jako náhrady primárních surovin. 
Podílí se na eliminování nelegálního způsobu odstraňování odpadů a nežádou-
cích dopadů „černých skládek”, a s tím spojeného rizika kontaminace životní-
ho prostředí odpady, zejména nebezpečnými. Je provozováno na odpovídající 
úrovni a v souladu s nejlepšími dostupnými technikami. 
 Díky svému dispozičnímu a stavebnímu řešení a odpovídajícímu vybavení 
splňuje SDO plně veškeré legislativní požadavky pro daný účel a je ve shodě 
s platnými technickými normami. Neprodukuje žádné látky, které by negativně 
působily na okolní prostředí.  

Ing. Marek Cihlář, vedoucí provozu FCC
Mgr. Zdeněk Navrátil, regionální vedoucíobchodu a jednatel FCC Žabčice,  s.r.o.

Vážení spoluobčané Žabčic, 
rád bych Vám touto cestou představil novou službu, která bude od 2. 11. 2020 
dostupná pro vás všechny. 
 Díky myšlence pana starosty, s kterým jsme se finálně dohodli, vznikne 
v nové multifunkční budově na ulici Nádražní kancelář finančních služeb. Touto 
cestou bych mu chtěl zároveň poděkovat. 
 Velice mne těší, že to může být právě naše firma, která tuto kancelář otevře. 
Tento článek vznikl z toho důvodu, abyste byli dostatečně informováni o tom, 
co vše můžete v této nově otevřené kanceláři řešit. Hlavním partnerem bude po-
jišťovna ČPP, která je velmi dobře známá. V rámci této pojišťovny budete moci 
platit přes platební terminál svoje smlouvy, zřizovat a vypovídat vše jako na ja-
kékoliv jiné pobočce ČPP. 
 Kromě záležitostí týkající se této pojišťovny budete mít u nás dále možnost 
řešit všechny svoje potřeby spojené s financemi. Jsme vám schopni sjednat veš-
keré druhy pojištění, ať už se jedná o pojištění automobilů, majetku, cestovního 
a úrazového pojištění u téměř všech pojišťoven na trhu. Poradíme vám s hypo-
tékou na dům, spotřebním úvěrem, stavebním spořením, konsolidací nevýhod-
ných úvěrů, refinancováním stávající hypotéky nebo založením účtu u většiny 
bank. Dále budete mít možnost zřízení spořících a investičních produktů, jako 
jsou penzijní připojištění, životní pojištění a investice do fondů, popř. investic 
do drahých kovů. 
 Jako doplněk jsme Vám schopni nabídnout optimalizaci energií na vašem 
domě a revizi dříve uzavřených stávajících finančních produktů. V rámci nabí-
zených služeb budeme schopni vyřešit i prodej nebo koupi nemovitosti přes naši 
dceřinou realitní společnost. 
 To vše vám bude k dispozici v moderně zařízených prostorách, v příjemném 
prostředí, kde vám rádi uděláme dobrou kávu a budete mít klid na řešení svých 
přání, potřeb nebo problémů. Budu se těšit na vaši návštěvu a nebojte se k nám 
přijít. :-) 

Martin Kroupa, DiS.
jednatel společnosti

Nová pobočka ČPP v Žabčicích



- 50 - - 51 -

Na portálu RegionZidlochovicko.cz najdete program na víkend i práci v okolí. 
Židlochovický portál se stal za devět let svého fungování největším informač-
ním zdrojem v regionu. Dnes tak na jeho stránkách kromě regionálních zpráv 
a přehledu kulturních akcí najdete také denně aktualizované nabídky zaměstná-
ní a bydlení. 
 Chcete si prohlédnout fotky nového komunitního centra nebo si přečíst 
o právě probíhajících rekonstrukcích, ale rádi byste se přitom vyhnuli pročítání 
černé kroniky? Všechny regionální zprávy jsou řazeny do rubrik, takže si lehce 
zvolíte, co vás zajímá, ať už je to aktuální dění, policejní hlášení nebo kulturní 
a sportovní události. Pokud vám ale jen povědomí o okolním dění nestačí, tou-
žíte vyrazit ven a hledáte událost, které byste se mohli zúčastnit, sledujte kalen-
dář regionálních akcí. Najdete v něm festivaly, výstavy, promítání, besedy a další 
možná vyžití pro rodiny, skupiny i jednotlivce. Vyhledávat je můžete jak v celém 
regionu, tak v konkrétních obcích. V případě, že akci sami pořádáte a chcete, 
aby se o ní dozvědělo i široké okolí, máte možnost na ni právě zde upozornit 
zveřejněním pozvánky v přehledném seznamu událostí. Nejzajímavější a nejčte-
nější z nich se objeví také na facebookové stránce Region Židlochovicko, kterou 
v současnosti sledují skoro dva tisíce uživatelů. Pokud chcete být o dění v regio-
nu průběžně informováni, stačí se připojit.
 Možná vás ale v tuto chvíli víc zajímá, jak sehnat práci poblíž svého bydliště. 
I s tím si portál poradí. Poptávku místních firem najdete v sekci s nabídkami 
práce. Ve vyhledávání nastavte, o jaký obor máte zájem a do jaké vzdálenosti 
jste za zaměstnáním ochotni dojíždět, a můžete začít vybírat. Firmy, kterým mo-
mentálně schází pracovní síla, tady mají možnost oslovit potenciální zaměstnan-
ce prostřednictvím bezplatného inzerátu a zároveň využít vysokou návštěvnost 
portálu pro vlastní propagaci – díky bezplatné inzerci mohou rozšířit povědomí 
o nabízených službách přímo v místě svého působení. Získat nové zákazníky 
a připomenout se těm stávajícím navíc můžete i zařazením své společnosti do 
katalogu firem a služeb. 
 Navštivte portál www.regionzidlochovicko.cz a zjistěte, jaké možnosti nabízí 
právě vám.

Naše obec a její blízké okolí se nachází v krajině dlouhodobě významně ovliv-
ňované lidskou činností, ať už zemědělskou, nebo průmyslovou. Obecně je vní-
mána jako nepříliš atraktivní z hlediska výskytu přírodovědně zajímavých míst. 
Oblast není součástí žádného velkoplošného zvláště chráněného území jako 
jsou chráněné krajinné oblasti nebo národní parky. Větší okrsky krajiny jsou 
chráněny jen nižší formou jako přírodní parky (PřP). 
 Možná tedy leckoho překvapí, kolik pěkných míst lze najít v okruhu 10 km 
od Žabčic. Tomu množství však odpovídá i poměrně značný počet maloploš-
ných chráněných území, jako jsou přírodní památky (PP), přírodní rezervace 
(PR) a národní přírodní památky (NPP), z nichž některé jsou řazeny k evropsky 
významným lokalitám (EVL) mezinárodního systému Natura 2000. Mimo tyto 
plochy existují téměř v každém katastru v dané oblasti registrované významné 
krajinné prvky (VKP), které také požívají určité ochrany a není možné do nich 
libovolně zasahovat. Většina uvedených území je součástí územního systému 
ekologické stability, kde slouží jako tzv. biocentra propojená biokoridory, které 
přispívají k udržení diverzity v krajině.
 Jedním z nejzajímavějších míst v okolí je bezesporu Přírodní park Výhon. 
Při pozdně jarní nebo časně letní vycházce po tomto kopci tvořeném zejména 
třetihorními mořskými usazeninami, zčásti překrytými čtvrtohorními spraše-
mi, uvidíme koberce sasanek hajních, ale i orchideje, např. na území PP Nové 
hory. V několika dalších VKP na Výhonu se vyskytují další zvláště chráněné 
druhy rostlin i živočichů, z motýlů např. nápadně velký martináč hrušňový.
 Pod Výhonem sice teče převážně zkanalizovaná řeka Svratka, nicméně nad 
Vojkovicemi vede staré, neupravené koryto řeky, nazývané Vojkovický náhon. 
Níže na toku Svratky je pak ještě zachovaný kousek přirozeného toku, PP Nosi-
slavská zátočina, podobný úsek je také u Velkých Němčic. Ty jsou cenné přede-
vším jako ukázka přirozeného koryta nížinné řeky a doprovodné flóry a fauny.
 Říčka Šatava, staré koryto Svratky a mokřady v Plačkově lese v oblasti mezi 
Vranovicemi a Ivaní jsou ještě lepšími příklady toho, jak vypadala níže polože-
ná místa před rozsáhlými zásahy do lesních porostů a vodního režimu krajiny 
v 19. a 20. století (PR Plačkův les a říčka Šatava). Oblast je mimořádně cenná 
i vzhledem k tomu, že většina podobných biotopů zmizela pod hladinou vodní-
ho díla Nové Mlýny.

Portál RegionZidlochovicko.cz Zelené Žabčice – Přírodní zajímavosti v okolí
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Ještě blíž než Plačkův les máme PP Přísnotický les a PP Knížecí les, vyhlášené 
nocoviště havranů, který je v časném jaru navštěvován mnoha lidmi, toužícími 
uvidět tzv. modré žáby, tedy samce skokana ostronosého, v době páření speci-
ficky vybarveného, nebo záplavy křivatců, sasanek, dymnivek a dalších rostlin 
předjarního aspektu lužních lesů.
 Častým cílem výletů do blízkého okolí je i NPP Pouzdřanská step a Kolby. 
Na jaře zde kvete nápadný hlaváček jarní a kosatec nízký, později stepní trávy 
kavyly a nelze opomenout typické „stepní běžce”, tedy katrán tatarský. Stepní 
podmínky vyhovují mnoha druhům hmyzu, zvláště rovnokřídlým jako jsou sa-
rančata, kobylka sága nebo kudlanka nábožná. Podobný xerotermní (teplý a su-
chý) charakter má také biotop v blízké PP Hochberg v katastru Uherčic a Popic.
 Na západní straně vymezené oblasti jsou pozoruhodné především vodní 
biotopy. Přírodní park Niva Jihlavy (zhruba od Pravlova po Cvrčovice, ale i níže 
položený úsek řeky Jihlavy pod Pohořelicemi) představují jedny z posledních 
příkladů neregulovaných teplých nížinných řek v ČR. Důležitá je i doprovodná 
vegetace a poříční tůně (Medlov, Malešovice), ale mimořádně cenný je výskyt 
vzácných druhů vodních bezobratlých. Je to díky tomu, že řeka Jihlava je pod-
statně méně ovlivněna znečištěním než Svratka. Třeba v úseku pod obcí Přibice 
lze v létě zažít hromadné rojení velkých jepic, kdysi běžný, dnes málokde vídaný 
jev.
 Ze soustavy pohořelických rybníků je všeobecně známý Vrkoč, zejména díky 
podzimním výlovům. Rybníků je zde ale celá řada, a i když jsou to umělé nádrže 
s intenzivním chovem ryb, představují oblast s výskytem mnoha druhů ptáků, 
včetně druhů v naší fauně velmi vzácných. Pro představu: jen za leden až srpen 
roku 2020 bylo v databázi České společnosti ornitologické zaznamenáno kolem 
stovky druhů. Z dravců to byl např. orel mořský, orlovec říční a moták pochop. 
Na stromech můžeme zpozorovat typická vakovitá hnízda moudivláčka lužní-
ho, zaznamenána byly kriticky ohrožené druhy koliha velká, kolpík bílý s typic-
kým lžicovitě rozšířeným zobákem a bukáček malý, silně ohrožený kvakoš noční 
a mnoho dalších. 
 Nejen rybníky, ale i další biotopy vzniklé činností člověka, mohou, zejména 
ve fázi po ukončení jejich využívání, poskytnout vhodné prostředí pro rostliny 
i živočichy. Nazývají se postindustriální biotopy. V našem okolí jsou to typicky 
pískovny. Ve srázných stěnách těžebních jam nacházejí útočiště vlaštovkám po-
dobné břehule říční, které o svá původní obydlí přišly regulacemi říčních břehů. 
Břehule můžeme vidět i v žabčické pískovně, v Pouzdřanech je stěna staré pís-

kovny upravována pro zlepšení podmínek pro hloubení nor. V pískovnách hníz-
dí také vzácnější, nápadně zbarvené vlhy pestré. Na klidnějších místech i aktiv-
ních pískoven hnízdívají čejky chocholaté, v zaplavených jámách se rozmnožují 
žáby. Dokonce i v širých lánech se občas objeví neobvyklí živočichové, stačí, aby 
po jarním tání nebo letních deštích zůstaly na polích nebo polních cestách louže 
vody. V těchto polních mokřadech se pak líhnou bizarní korýši – žábronožky 
a listonohové, jejichž vajíčka snáší i dlouhodobé vyschnutí. Taková místa bývají 
v okolí Vranovic.
 Z tohoto letmého pohledu do našeho nejbližšího okolí snad vyplývá, že není 
přírodovědně bezcenné, naopak. Mezi intravilány obcí, zemědělskými pozemky, 
průmyslovými zónami, těžebními jámami a skládkami je stále ještě dost míst 
se zachovalou přírodou, které lze obdivovat. Škoda jen, že řada z nich, ať už 
mají nebo nemají nějaký statut ochrany, je ohrožována nebo i ničena postupující 
těžbou nebo naopak zavážkami, výstavbou silnic, nevhodnými výsadbami a po-
dobně. Každé takové místo je jako ostrov uprostřed zemědělské nebo industriál-
ní pouště, kam se mohou uchýlit ty organismy, které v okolní „poušti” nemohou 
přežívat. Ničení těchto mnohdy posledních útočišť vede ke zmenšování popula-
cí citlivých druhů, až k jejich vymizení. No a pak už zbydou jen ty „pouště”. Vší-
mejte si proto, prosím, co se ve vašem okolí děje. Řadě věcí lze zabránit, mnohdy 
se dějí i z pouhé neznalosti. O místech, která stojí za pozornost, se lze dozvědět 
i z tak běžného zdroje, jako jsou mapy.cz. Tam jsou vyznačena všechna zvláště 
chráněná území. O registrovaných významných krajinných prvcích se nejsnáze 
dozvíte z koordinačních výkresů územních plánů obcí, které jsou na webových 
stránkách obcí s rozšířenou působností. Podrobnosti o zvláště chráněných úze-
mích i druzích jsou na webových stránkách Agentury ochrany přírody a krajiny.

doc. RNDr. Světlana Zahrádková, Ph.D.
MUDr. Jan Všetička
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Na tomto místě jsme se Vás snažili seznámit s historií obce 
prostřednictvím žabčické kroniky, která byla vedena od 
roku 1924 tehdejším kronikářem panem Soukalem. Jelikož 
pro vysoké stáří 83 roků nemohl tuto funkci nadále zastá-
vat, zprostila ho rada MNV dnem 30.6.1961 vedení obecní 
kroniky. Vedením kroniky byl pověřen ředitel školy Zdeněk 
Koníček.

Rok 1990
V první polovině ledna vládla zima s nočními teplotami okolo -11 °C. Leden 
bych velmi suchý, bez sněhu. Únor byl extrémně teplý, srážek napadlo 38 mm. 
Jaro přišlo brzy a duben byl chladný a srážkově bohatý. Během června inten-
zivně pršelo. První polovina července bylo poměrně chladno. Celý srpen teplé 
a suché počasí. V říjnu bylo babí léto s odpoledními teplotami kolem 19 °C. 
Prosinec byl celkově teplý, srážek napadlo celkem 25 mm.
  Výrobní a provozní praxe v ŠZP se účastnilo 293 osob, z toho 79 ze zahra-
ničí. Diplomových prací bylo zpracováno 61. ŠZP předvedl na dvou výstavách 
své exponáty. Celkový počet pracovníků dosáhl v přepočtených osobách 299, 
ve fyzických osobách 313, z toho 132 žen. Průměrná měsíční mzda vzrostla na 
3 649 Kč. Po malé privatizaci se 61 majitelů přihlásilo o navrácení půdy, což 
představovalo 26,5 ha půdy obhospodařované ŠZP. 
 Koncem června byl opraven přejezd u železniční zastávky značně poničený 
nákladní dopravou. Přes důrazné stížnosti občanů z ulic Nádražní a Kozí se hus-
tému provozu nepodařilo zabránit. V září začala rekonstrukce zastávky vlaku, 
uvnitř byla zřízena nová místnost na prodej jízdenek a čekárna zmenšena. Byla 
zazděna nová okna a dveře a celá budova nově omítnuta. 
 Hned v prvním čtvrtletí roku se odloučil MNV sousedních obcí Přísnotice 
a Unkovice a bylo nutno rozdělit také administrativu, finance a majetek. 
 Prvních svobodných voleb se zúčastnilo 792 voličů, což představuje 81 % 
zapsaných voličů v Žabčicích. Platné hlasy pro politické strany v procentech: 
ČSL 46,4 %, OF 39,4 %, nezávislí kandidáti 12,8 %, KSČ 1,2 %.
 Sbor pro občanské záležitosti v roce 1990 pokračoval ve své činnosti, uvedl 
děti k zápisu do 1. třídy, 12 dětí přivítal do života, předal občanské průkazy 

Z historie obce

Bude to již pět roků, co jsem předala patnáctiletou kronikářskou činnost do 
rukou mladší kronikářky. Zájem o historii a její zajímavosti mi však zůstal, a tak 
se nadále snažím shromažďovat vzpomínky a obrázky od pamětníků žijících 
v obci.
 Většinou to probíhá tak, že s pamětníkem nebo pamětnicí vzpomínáme, já 
se vyptávám, zapisuji si. Potom z informací sestavím text a dám odsouhlasit 
vzpomínajícímu, požádám o doplnění, opravy a poskytnutí fotografické doku-
mentace. Fotografie nebo někdy již obrázky na digitálních nosičích si vypůjčím 
a nechám okopírovat. Někteří pamětníci jsou ochotni sami vypracovat vzpo-
mínkové texty, nebo již měli různé poznámky a materiály z dřívějšího období. 
Potom je vše jednodušší.
 Mnozí se ptají, proč to dělám, k čemu je to dobré?  Zdá se mi totiž, že v osu-
dech jednotlivců se odrážejí všechny společenské změny daleko různoroději 
a zajímavěji, než se můžeme dočíst v obecných formulacích třeba v učebnicích 
dějepisu. Vzpomínky jednotlivců vypovídají nejen něco o jejich osudech, ale 
nepřímo i o životě v obci i ve státě. Zaznamenávají děje, které se již nebudou 
opakovat, ale neměly by být zapomenuty.
 Při této své sběratelské činnosti jsem dospěla k poznání, že málo kdo je 
ochoten přijít sám. Například na výzvy o zapůjčení historických fotografií při 
přípravě publikace „Žabčice slovem a obrazem“, zareagovali kladně jen tři ob-
čané. Proto Vás chci oslovit prostřednictvím Občasníku znovu. Jestliže máte 
nějaké fotografie z dřívějšího života v obci, jestliže ze společenského styku víte 
o dalších pamětnících, budu ráda, když se ozvete.
 Zatím shromažďuji materiál pod názvem „Paměť obce“. Zastupitelstvo obce 
zastoupené panem starostou Mgr. Vladimírem Šmerdou vychází této činnosti 
vstříc a umožňuje mi nadále přístup do historických kronik, hradí náklady spo-
jené s kopírováním dokumentů.

Ing. Stanislava Žižlavská
 Viniční 325

Pamět obce
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26 žákům, popřál jednomu manželskému páru ke zlaté svatbě, blahopřál jubi-
lantům ke kulatinám. Činnost byla ke konci roku ukončena. 
 Koncem ledna vznikl z odbočky SSM Svaz mladých, členů bylo 18, předse-
dou zvolen Vojtěch Dirda. Činnost spolku byla velmi slabá, až organizace úplně 
zanikla. 
 V odbočce SČSP nastal rovněž útlum činnosti, rozpad komunistického reži-
mu se dotkl i organizace Svazarm, počet členek ČSŽ se snížil o 13, členky upletly 
20 párů dětských bačkůrek, které byly předávány při vítání občánků, odevzdaly 
315 kg papíru a 530 kg železa. Podílely se na úklidu nové školy a celý rok se sta-
raly o úklid a zeleň v parku u sokolovny. 
 Svaz požární ochrany čítá 26 členů a zasahoval při požáru stropu ve škole, 
v rodinném domku, požáru slámy, skládky odpadů v pískovně, a v Rajhradicích 
při odstraňování následků větrné smrště a zátopách při čerpání vody ze sklepů. 
 Československý červený kříž má 200 členů a 1x měsíčně se pravidelně schá-
zí. Uspořádal brigády na veřejných prostranstvích a provedl sběr pomerančové 
kůry. Pod vedením uč. Hanušové a zdravotní sestry Drobílkové proběhlo za-
školování dětí v první pomoci a uskutečnily se dvě rozhlasové relace na téma 
škodlivosti kouření a alkoholismu a jedna přednáška nové obvodní lékařky 
MUDr. Jurové. 
 Zahrádkáři byli v lednu a v únoru zaměstnáni přípravou výstavy vín. Jako 
úkol do budoucna si stanovili pěstovat zdravou zeleninu a ovoce s využitím ag-
rotechnické, mechanické a biologické ochrany rostlin.
 Myslivci čítali 42 členů a ulovili 4 ks černé zvěře, 17 srnčího, 176 zajíců, 508 
bažantů a 10 lišek. V lednu uspořádali ples a červnu střelecký den – závody ve 
střelbě na hliněné holuby.
 Činnost výboru TJ Sokol velice ochabla, již dva roky se řádně nevybíraly 
členské příspěvky a nevede se řádná evidence členů. Přesto oddíly pokračují ve 
své práci a probíhá pravidelné cvičení. Kromě toho byly zajištěny různé akce, 
pomlázková zábava, výlet předškolního žactva, výlet na mušovská jezera spoje-
ný s tábořením a v červnu potom ukončení sezony spojené se závodivou hrou. 
Ta měla dvě části – Co víš o své vesnici a Buď fit. V srpnu pořádal spolek ho-
dovou zábavu. V prosinci se konala vánoční besídka s nadílkou. Oddíl kopané 
nezískal z tanečních zábav dost finančních prostředků pro svoji činnost, a proto 
musel hledat výdělek jinde. Proto byly pořádány brigády v ČSD na pokládání 
kanálků v Zaječí, podílel se na budování teletníku ve ŠZP, dočasně bylo otevřeno 

pohostinství na fotbalovém hřišti. Přinášelo to však problémy s přípravou všech 
mužstev. Bylo vybudováno náhradní hřiště s lavečkami po jedné straně. 
 V obci bylo uskutečněno 8 tanečních zábav, Tříkrálové odpoledne, přednáš-
ka CO o průmyslových haváriích, lampionový průvod, celodenní výstava obecní 
kroniky, fotodokumentace a dalších materiálů ke 45. výročí osvobození obce, 
koncert Skřivánku v sokolovně, návštěva 30 dětí z rumunské vesnice Rovensko. 
 V jeslích byla z důvodu nižší porodnosti snížena kapacita z 30 na 20 batolat. 
Ke konci roku 1990 je zde pečováno o 18 dětí, o které se stará 7 pracovnic, ku-
chařka, pradlena a uklízečka. 
 V kině bylo promítnuto 141 představení, která navštívilo celkem 4 834 platí-
cích diváků. Průměrná návštěvnost na jedno představení byla 34 diváků. 
 V místní knihovně je k zapůjčení přichystáno 4 660 knih, odebírá se 12 titulů 
periodik. V roce 1990 měla knihovna registrováno 160 čtenářů, z toho mládež 
do 14 let čítá 95. Jeden čtenář si průměrně za rok půjčil téměř 34 knih. 
 Mateřskou školu navštěvovalo 55 dětí, do základní školy chodilo 80 dětí, 
z toho 40 chlapců. Do školní družiny bylo zapsáno 32 dětí. Byly zavedeny nové 
žákovské knížky a upraveny učebnice – zejména ve vlastivědě se vypouští nyní 
již neplatící a zastaralé pasáže. Ve školní knihovně je nutno vyřadit knihy, které 
byly poplatné totalitnímu režimu. Ve školách byly zrušeny koutky revolučních 
tradic a nevhodné výzdoby chodeb s portréty představitelů moci. 
 V roce 1990 se narodilo 15 dětí, z toho 8 chlapců, na matričním úřadě v Ži-
dlochovicích bylo uzavřeno 11 sňatků, z nichž jeden opakován v kostele, jinde 
bylo uzavřeno dalších 5 sňatků. V roce 1990 zemřelo 17 našich občanů, 3 muži 
a 14 žen, průměrný věk byl 76,1 roku. Ve smuteční síni proběhlo 18 smutečních 
obřadů. Počet obyvatel Žabčic v roce 1990 čítal 1 420 osob.
 9. února proběhlo velmi dobře pozorovatelné zatmění měsíce, které bylo 
okolo osmé hodiny večerní úplné. V březnu se neznámí darebáci vloupali do 
nové obřadní síně, kde rozbili tři okna, ukradli radiomagnetofon a zesilovač. 
V dubnu byl ze tří novostaveb na ulici Zemědělská ukraden materiál – vodovod-
ní instalace, dlaždice a jiné, v červenci byl zjištěn nevydařený pokus o vloupání 
na místní pobočku pošty. V září ukradl neznámý poberta ze dvorku rodinného 
domku 6 kačen a o týden později byl vykraden rodinný dům na ulici Příční.

z obecní kroniky vybral
Mgr. Vladimír Šmerda

starosta obce Žabčice
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